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Аб’явА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты «Гасцінец» 
паведаміце рэдакцыі аб гэтым 
– зрабіце бесплатную падпіску.

Рэдакцыя “Гасцінец” змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў 
выдання. Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце купон або 
патэлефануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Жадаючыя атрымаць у кары-
станне беларускія кнігі, часопісы 
або іх набыць звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 

Леанід Аўтухоў актывіст 
Руху «За Свабоду!», старшы-
ня Гарадоцкай арганізацыі 
Партыі БНФ падаў скаргу ў 
абласны суд. 

Дэмакратычны актывіст 
абскарджвае ў судзе рашэн-
не суддзі Гарадоцкага суда 
Ганны Ганчаровай, якая аш-
трафавала спадара Аўтухова 
на 40 базавых велічынь – 1 
400 000 руб за святкаван-

не 27 ліпеня Дэкларацыі аб 
суверэнітэце.  Аўтухоў сваю 
віну не прызнае і лічыць 
судовае рашэнне поўнасцю 
палітычна матываваным, 
якое парушапе ягонае кан-
стытуцыйнае права на свабо-
ду выказванняў, супярэчыць 
міжнародным абавязкам 
Беларусі і не адпавядае 
нормам адміністрацыйнага 
права.

У скарзе Леанід Аўтухоў 
звяртае увагу, што пра-
такол на яго складзены 
без нумара,  а інспектар 
Лабанаў за начальніка 
напісаў сваю рэзалюцыю ў 
пратаколе пад якой няма 
подпісу начальніка міліцыі 
Д. Броўкі. Таксама актывіст 
указвае на тое, што суддзя 
Ганчарова не адэкватна 
трактуе паняцце мітынгу, 

Цытата нумара:
Мудрасць: мысліць 
з песімізмам, 
дзейнічаць з 
аптымізмам.

Герман Гесэ.
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Адбылося ў Гарадоцкім раё-
не з дазволу райвыканкама дзе-
ля змяншэння колькасці бес-
прытульных сабак і катоў. Было 
забіта 145 сабак і 40 катоў. 

Праблема беспрытульных жывёл 
у цывілізаваных краінах выраша-
ецца праз арганізацыю месц для 
ўтрымання беспрытульных жывёл 
і павышэнне адказнасці да грамад-
зян, якія ўтрымліваюць гэтых жывёл. 
Да гэтай працы таксама далучаны 
розныя грамадскія арганізацыі, якія 
садзейнічаюць гуманным адносінам 
да беспрытульных жывёл. 

Па іншаму ідуць справы у на-
шай постсавецкай краіне, дзе люд-
зе паўзбаўлен ыправа прыватнай 
уласнасці і не адчуваюць сябе 
гаспадарамі., дзе  камуністамі былі 
знішчаны хрысціянскія каштоўнасці. 
Колькасць беспрытульных, галод-
ных, недагледжаны сабак і катоў 
павялічваецца кожны год.

І жывёлы становяцца крыніцай ша-
ленства, становяццца небяспечнымі 
для людзей. Галодны сабака часам 
нападае і на чалавека.  Толькі у гэ-
тым годзе па медыцынскую дапамо-
гу за семь месяцаў звярнулася 45 
грамадзя, якіх пакусалі бадзячыя 
сабакі. Гэтым грамадзянам давяло-
ся прайсці балючы курс лячэння ад 
шаленства. І зразумелда іх абурэнне 
наконт беспрытульных агрэсіўных 
сабак.

І калі райвыканкам санкцыянаваў 
адстрэл сабак, то трэба было сты-
муляваць ініцыятыву грамадзян, 
каб пачалася праца па памяншэн-
ню колькасці беспрытульных сабак. 
Нядрэнна было і больш іфармаваць 
грамадзян аб стане працы па збо-
ру падаткаў з грамадзян, што  
ўтрымліваюць сабак і куды ідуць са-
браныя сродкі.

Л. Антонаў.

ДЗЕЙНІЧАЙ САМ
высокі ўзровень жыц-

ця амерыканцаў 
грунтуецца на іх на-

пружанай працы, апоры на 
ўласныя сілы і заахвочван-
ня грамадскай актыўнасці. У 
адрозненні ад аўтарытарных, 
посткамуністычных краін улад-
ныя дзяржаўныя інстытуцыі не 
дамінуюць над грамадствам, 
а ўважліва адносяцца да яго 
патрэб. Гэта стварае асаблівы 
амерыканскі лад жыцця.

“Не народ для ўлады, а 
ўлада для народу” – гэты 
заклік Каліноўскага, што часам 
хлусліва выкарыстоўваецца 
ў нас, напоўнены вялікім зме-
стам у ЗША. За акіянам для 
актыўных грамадзян адкрыты 
ўсе дзверы для самавыяўлення 
без усякіх бюракратычных 
перашкод. Грамадзяне ма-
юць магчымасць рэалізаваць 
сябе ў недзяржаўных, нека-
мерцыйных, валантэрскіх, 
экалагічных, дабрачынных 
і г.д. арганізацыях. Але не 

толькі рэалізоўваваць, але і 
фармаваць грамадскую дум-
ку да якой улады мусяць 
прыслухоўвацца і прымаць 
адэкватныя рашэнні.

Амерыканская дзяржава па-
будавана самімі грамадзянамі 
і адлюстроўвае інтарэсы 
грамадзян. Гэта так і ёсць і 
жыхары ў гэта вераць. У шта-
це Мічыган пражывае каля  
дзесяці мільёнаў – амаль як на 
Беларусі. І ў штаце дзейнічае 
каля 44 тысяч грамадскіх 
арганізацый. Пры гэтым кож-
нае дзесятае месца ў эканоміцы 
штата створана ў некамер-
цыйным сектары. Параўнайце 
– на Беларусі толькі каля 2 ты-
сяч арганізацый, абсалютная 
большасць якіх залежыць ад 
уладных структур.

Фінансавыя рэсурсы 
грамадскія арганізацыі зда-
бываюць праз сетку дабра-
ахвотных ахвяраванняў 
грамадзян і бізнесмэнаў, а 
таксама праз доступ да бюд-

жэтнага фінансавання. Гэта 
фінансаванне атрымліваецца, 
калі грамадская арганізацыя 
рэалізуе праграмы ў якіх 
закікаўлена дзяржава: дапа-
мога ў памяншэнні беднасці, 
садзейнічанне адукацыйным 
праграмам, праца з інвалідамі 
і г.д.

Аснову актыўнасці амеры-
канцаў складае валантэрскі рух 
– бясплатная праца для бед-
ных, хворых, праца па выра-
шэнню экалагічных пытанняў, 
дапамогі састарэлым і г.д. Пры 
гэтым валантэрскі рух ужо 
прыйшоў у школы і уваходзіць 
у навучальныя праграмы. Трэ-
ба адзначыць, што у ім займа-
юцца не толькі прадстаўнікі 
сярэдняга класу, але і самыя 
забяспечаныя грамадзяне. 
Быць валантэрам прыстыжна. 
Быць актыўным крэатыўна. І 
сеткі грамадскіх арганізацый 
ахоплівае ўсе бакі жыцця. 
Кожны можа выбраць справу 
па свайму характару.

І гэта ёсць натуральны стан 
амерыканскага грамадства. 
Жыхарам свабоднай краіны 
і ў кашмарным сне не можа 
прысніцца, што іх кіраўнік 
можа казаць пра чарку і 
скварку. Актыўныя амерыкан-
цы пільна сочаць за справамі 
ўладаў і  не дазваляюць 
кіраўнікам па-рушаць нормы 
грамадскай маралі. Незалеж-
ныя СМІ свабодна адчуваюць 
сябе ў краіне.

Канешне, актыўны не ўсе 
амерыканцы. Але шырокая 
актыўнасць сярэдняга і ба-
гатага класаў амерыканцаў 
прывяла да стварэнне высока-
гарманічнай краіны, якая 
ўпэнена рухаецца наперад. І 
гарантам гэтай упэўненасці 
з’яўляецца актыўнасць звы-
чайных амерыканцаў. Пра-
блемы ж існуюць. Толькі пра 
іх грамадства можа адкрыта 
казаць і вырашаць.

(Працяг будзе)
Л. Гаравы.

185 санкцы-
янаваных 
забойс тваў

АдзнАЧыЛі АднАЎЛене 
незАЛеЖнАсЦі

вынікі апошняга 
апытання на http://

haradok.belarda.org: 
ЧАМУ вУЧНяМ ЗНОЎ НЕ бУДЗЕ 
ХАПАЦЬ ПАДРУЧНІКАЎ?

ДЫВЕРСІЯ УЛАДАЎ ...................................... 16%

БЯЗГЛУЗДАСЦЬ МІНІСТЭРСТВА АДУКАЦЫІ ...

............................................................................... 34%

ВЫПРАБОЎВАЮЦЬ ЦЯРПЕННЕ БАЦЬКОЎ ........

.................................................................................. 3%

ЭКАНОМЯЦЬ СРОДКІ .................................... 5%

УЛАДЗЕ НЕ ХАПАЕ МАЗГОЎ ..................... 42%

Актывісты Руху «За 
Свабоду!» ў Гарадку 
адзначылі 18 гадавіну 
аднаўлення Незалежнасці  
распаўсюдам улётак і бел-
чырвона-белых стужак. 

Да гадавіны Аднаўлення 
Незалежнасці актывіст 
Руху «За Свабо-
ду!» Леанід Гаравы 
падрыхтаваў адмысло-
вую улётку «Аднаўленне 
Незалежнасці», у якой 
апавядаецца аб значэнні 
даты 25 жніўня для краіны, 
прыводзяцца успаміны 
Валянціна Голубева і Сяр-

гея Міхнова аб гэтых пад-
зеях, а таксама апавяда-
ецца як была адноўлена 
НЕЗАЛЕЖНАСЦЬ 25 
жніўня.

Актывісты Руху і сябры 
моладзевых арганізацый 
распаўсюдзілі каля тыся-
чы інфармацыйных улётак 
аб гістарычнай даце на 
вуліцах Гарадка і ў паш-
товыя скрыні гарадчан. 
Улётка выклікала інтарэс 
у месцічаў. Шмат  хто з іх 
упершыню даведаўся пра 
гэтую дату, якую не часта 
ўзгадвае афіцыйная прэ-

са. 
Акцыя святкавання 

Незалежнасці прайшла 
без эксцэсаў у адрозненні 
ад папярэдняга свят-
кавання Дэкларацыі 
аб суверэнітэце, калі 
актывіста дэмакратычна-
га руху Леаніда Аўтухова 
Гарадоцкі суд аштрафаваў 
на 40 базавых велічынь 
– 1 400 000 рублёў. Дарэ-
чы напярэдадні спадар 
Аўтухоў падаў скргу на ра-
шэнне суддзі Ганны Ганча-
ровай у абласны суд.

Л. Аляксандраў.

які прыдугледжвае наяўнасць натоўпу для 
абмеркавання пытанняў або выказвання 
недаверу ўладам, асобам, арганізацыям. 
У рэальнасці  27 ліпеня Аўтухоў і моладзе-
выя актывісты адзначалі  дзень Дэкларацыі 
аб суверэнітэце віншуючы грамадзян з 
гістарычнай датай --  прэзентуючы ім бел-
чырвона-белыя стужкі і улётку аб 27 ліпеня. 
Падняцце на плошчы бел-чырвона-белых 
сцягаў ёсць выказванне патрыятычных 
пачуццяў, бо бел-чырвона-белы сцяг – 
гістарычны сімвал Беларусі, як і герб «Па-
гоня».

Актывіст аспрэчвае таксама і канфіскацыю 
бел-чырвона-белых сцягоў у прыбытак 
дзяржавы, бо са сцягамі ніякага мітынгу 
не лладзілася і  на ніякім мітынгу яны не 
выкарыстоўваліся.

Л. Антонаў.

АктыЎныя АмерыкАнЦы (прАЦяг)
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ПРЫВАТНЫЯ 
АБВЕСТКI

не тваё – не 
бяры

Гэтага залатога правіла 
хрысціянства не трымаліся маладыя 
людзі, калі з чужых картак здымалі 
грошы 

Гарадоцкі РАУС даследаваў дзве 
крымінальныя справы, якія падобны адна 
на адну і датычыцца новага артыкула 
Крымінальнага кодэксу № 212 «Крадзёж 
маёмасці з выкарыстаннем кампутарнай 
тэхнікі».  Маладыя людзі у двух выпадках 
знайшлі пластыкавую картку ў банкамаце, 
забытую яе уладальнікам. На Захадзе  у 
такім выпадку амаль у 100%  знайшоўшую 
картку аддаюць або у  банк або паліцыі. У 
нас пакуль дзейнічаюць іншыя нравы.

Першы грамадзян, знайшоўшы чужую 
картку,  зняў з яе 600 тысяч рублёў і потым 
яе аддаў. І гэта ужо пацягнула на штраф 
або пазбаўленне свабоды да трох гадоў.

Другі выпадак датычыцца двух мала-
дых людзей, якіяне толькі знялі 60 тысяч 
рублёў, але выкарысталікартку для на-
быцця тавараў і паліва. І гэтыя дзеянні ужо 
кваліфіцыруюцца, як дзеянні групы асобі 
звязаны з несанкцыянаваным доступам 
да кампутарнай інфармацыі. За гэта пры-
дугледжана абмежаванне свабоды ад 2 
да 5 гадоў або пазбаўленне свабоды да 5 
гадоў і г.д.

Не думаецца, што гэтыя грамадзя-
не былі б рады, калі б такім жа чынам 
абышліся з  іх карткай. І толькі тады б 
зразумелі чалавечую мудрасць: пасту-
пай з іншымі так, як хацеў бы, каб яны 
паступалі з табой.

Па матэрыялах Гарадоцкага РАУС.

ПАКАРАННЕ бЕЗ ПРАЦЫ

пагарэў? 
заплаці штраф!

Адміністратыўная камісія Гара-
доцкага райвыканкама наказвае 
мільёным штрафам грамадзяніна, які 
і так пацярпеў ад пажара. 

10 красавіка згарэла сушылка ў 
грамадзяніна Алега Сураўнёва, які пра-
жывае ў в. Баброва Гарадоцкага раёна. 
Гаспадар сушылкі лічыць, што быў падпал 
яго маемасці і сушылка не магла загарэц-
ца ў 21 гадзіну пасля сварачных прац, 
якія ён  вёў з захааннем тэхнікі бяспекі. 
Але камісія Гарадоцкага райвыканкама 
палічыла, што былі парушаны Правілы па-
жарнай бяспекі і да таго, што гаспадар у 
агні страціў маёмасць не на адзін мільён 
рублёў аштрафавала Сураўнёва на 1 050 
000 руб.  на карысць дзяржавы.

Алег Сураўнёў абскардзіў рашэнне 
камісіі ў судзе Гарадоцкага раёна, але 
суддзя Ганна Ганчарова пакінула рашэн-
не камісіі без змянення. Суддзя асабліва 
не ўваходзіла ў абставіны матэрыяль-
нага становішча Алега Сураўнёва, бо 
ніжэйшай мяжой  пакаранне было 20 ба-
завых велічынь.

Мусіць наш суд дзейнічае па прынцы-
пу – калі ўлада аштрафавала грамадзяніна, 
то гэта – правільна. І, як сведчыць прак-
тыка,  рашэнні па адміністратыўных спра-
вах адмяняюць калі зусім бязглуздымі 
з’яўляюцца  разгляды справы, часам вы-
ходзячыя з амежы здаровага сэнсу.

Зараз Сураўнёў падаў скаргу ў аблас-
ны суд, імкнучыся даказаць сваю праўду. 
Калі не зараз, то апасля.

Мусіць, што змянілася ў ментальнасці 
улады, якая раней не наказвала ні 
патапельцаў, ні пагарэльцаў, а за-
раз імкнецца атрымаць «выгоду» і ад 
бяды простых грамадзян. Не па людскі 
дзейнічае такая улада. А дакладнее ска-
заць, саманазначаны рэжым.

Л. Аляксандраў. 

Чатыры 
пастановы 
дзяржінспектара 
адменены

Суддзя Ганна Ганчарова адмяніла 
чатыры пастановы інспектара А. 
Рымшы, якія былі складзены на 
трактарыста А.Глінскага, і накіравала 
справы на новы разгляд.

У судзе Гарадоцкага раёна адбыўся 
разгляд скаргі трактарыста Глінскага на 
дзеянні старшага дзяржінспектара Га-
радоцкага ДАІ Алега Рымшы.

Супрацоўнікі Гарадоцкага ДАІ у 
панядзелак 13 ліпеня склалі пяць 
пратаколаў на трактарыста Гарадоцка-
га РАПЗ Аляксандра Глінскага, а потым 
на маладога бацьку, які мае аднагадо-
вага сына, былі накладзены штрафы на 
агульную суму 4500 000 рублёў.

Малады бацька палічыў, што дзеянні 
дзяржінспектара не адпавядаюць нор-
мам заканадаўства і абскардзіў іх у 
Гарадоцкім судзе.

Суддзя Г. Ганчарова разглед-
зела скаргі  Глінскага на дзеянні 
дзяржінспектара і прыняла рашэнне, 

адмяніць чатыры пастановы Алега Рым-
шы, якія датычацца пашкоджання лініі 
электрасувязі, пакідання месца здарэн-
ня, адсутнасці абавязковага страхаван-
ня і праў дадзенай катэгорыі. Дадзеныя 
справы павінны быць па новаму раз-
гледжаны у Гарадоцкім РАУС. Адначасо-
ва з гэтым суддзя зменшыла штраф на 
трактарыста на 10 базавых велічынь за 
адсутнасць правоў дадзенай катэгорыі, 
улічыўшы усе абставіны справы і 
кіруючыся нормамі адміністратыўнага 
права.

Правахоўчыя органы зараз павінны 
правесці новы разгляд справы Глінскага 
ў адпаведнасці з патрабаваннямі 
адміністратыўнага права. Дапамогу 
Глінскаму ў адстойванні яго права на 
аб’ектыўны разгляд справы ажыццяўляў 
адвакат з Віцебску.

Л. Антонаў. 

Адбывае Аляксандр Жыткевіч пасля 
таго, як Гарадоцкі суд пазбавіў яго пра-
ва працаваць зубным фельдшарам. 

Нягледзячы на праведзеную галадоўку 
супраць свавольства мясцовых 
чыноўнікаў, якія пазбавілі яго кансты-
туцыйнага права на працу, Жыткевіч не 
можа знасці працу ўжо амаль тры меся-
цы.  Спачатку начальнік аддзела занятасці 
В. Іваноў, казаў, што у Аляксандра няма 
вольнага размеркавання і таму ён не можа 
ніяк садзейнічаць працаўладкаванню 
асуджанага. Пасля таго, як з Аршанскага 
медвучылішча Жыткевіч атрымаў напры-
канцы ліпеня дазвол на вольнае размер-

каванне, то у аддзеле занятасці асабліва 
не прапанаваў маладаму спецыялісту вы-
бар месцаў працы у раёне. І гэта пры тым, 
што ў раёне існуе 75 вольных вакансій, дзе 
патрабуюцца не вельмі кваліфікаваныя 
спецыялісты.

Жыткевічу прапанавалі толькі працу 
кіроўцы у адной з арганізацый, але ака-
залася, што перш чым стаць кіроўцам яму 
трэба адрамантаваць машыну на якой да-
вядзецца ездзіць. І пасля адмовы маладо-
га чалавека рамантаваць машыну, на якой 
ён шчэ не працаваў, у арганізацыю яго не 
прынялі на працу.

Адразу пасля  гэта з аддзела занятасці 

Аляксандр атрымаў паперу, што наступ-
ны раз яму трэба звярнуцца ў аддзел 
занятасці толькі 17 верасня (!!!). Як жа 
жыць асуджанаму без працы? Пра гэта 
ніхто з чыноўнікаў асабліва не турбуец-
ца, выконваючы сваю задачу па абмежа-
ванню права на працу  дэмакратычнаму 
актывісту. 

Жыткевіч не мае намеру мірыцца з бю-
ракратычным свавольствам чыноўнікаў і 
плануе правесці акцыі ў абарону свайго 
права на працу

Л. Антонаў.

Больше жуликов по 
псевдорегистрации

Пять жителей Витебской об-
ласти понесли уголовное на-
казание за желание пройти те-
хосмотр, минуя станцию, путем 
подделки документов. И четверо 
из них – жители Городокского 
района

Пять жителей Витебской об-
ласти понесли уголовную ответ-
ственность за желание получить 
отметку о прохождении техосмо-
тра, минуя техническую станцию. 
В ходе оперативно-розыскных 
мероприятий сотрудникам мили-
ции удалось выяснить, что безра-
ботный житель Витебска предла-
гал автолюбителям содействие в 
получении сертификатов о про-
хождении технического осмотра 
автомобиля и выдаче допуска к 
участию в дорожном движении 
без представления транспорт-

ного средства для осмотра на 
станцию. Стоимость услуги оце-
нивалась в Вr130-150 тыс. Как 
пояснял безработный, деньги 
предназначались для передачи 
некоему должностному лицу УП 
«Белтехосмотр». Спустя несколь-
ко дней автовладелец получал 
сертификат со всеми необходи-
мыми оттисками штампов. Же-
лающих пройти техосмотр таким 
способом оказалось немало. 
Только по Витебску сотрудники 
правоохранительных органов 
выявили 6 фактов, еще 11 случа-
ев установлено по Городокскому 
району. Во время следствия вы-
яснилось, что все штампы были 
поддельными, а деньги никому 
из сотрудников «Белтехосмотра» 
не передавались. Уголовные 
дела были возбуждены не толь-

ко в отношении витебчанина, но 
и в отношении четырех жителей 
Городокского района. Первого 
суд признал виновным в под-
стрекательстве к даче взятки, 
мошенничестве, подделке доку-
ментов и штампов и приговорил 
к 2,5 годам ограничения свободы 
без направления в исправитель-
ные учреждения открытого типа. 
Незадачливые автовладельцы 
судом также признаны виновны-
ми в покушении на дачу взятки, 
в пособничестве в подделке 
официальных документов и в ис-
пользовании поддельных доку-
ментов. Их приговорили к двум 
годам ограничения свободы без 
направления в исправительные 
учреждения открытого типа

Л. Александров.

 

Прадаецца аўтамабіль
Пежо-405, 1991 г.в., 1.6 бензин, черный, Тел.8-

029-299-66-55, Тел.8-029-894-76-64, Городок
Фольксваген-Гольф 2, 1987 г.в., 1.6 D, зеленый, 

Тел.8-029-812-32-13, МТС, Городок
Мазда-626, 1986 г.в., 2.0 бензин, темно-синий 

металлик, серворуль, фаркоп, новая АКБ, в от-
личном техсостоянии, срочно, Тел.8-029-810-13-
58, Городок

Прадаецца
Городок г. (Витебская область). 3-комнатная 

квартира (3/3-этажного, 64 кв.м жилая пло-
щадь). Тел. 8-029-620-91-90  

Городок,  2-комнатная квартира, 3/4 кирпично-
го, 61/39/8 кв.м, с/у раздельный, рядом участок 4 
сотки. Тел. (0212)37-34-53, Тел. 8-029-358-08-36 
(Велком)
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Амаль тры чвэрці - платнікі Ці прАкАЎтне еЎропА шЧэ Адну 
«эЛегАнтнуЮ перАмогу»?

Стоячы перад аб’ектывамі 
на фоне палеткаў Талачынска-
га раёна, беларускі афіцыйны 
лідэр папярэдзіў еўрапейцаў: 
дарма яны наважыліся паста-
янна накідаць нейкія ўмовы 
«у разліку на тое — а вось Лу-
кашэнку няма куды падзецца, 
як некалі Расія думала…». 
Увогуле, «калі нехта на Захад-
зе мяркуе, што вось у нас з 
Расіяй сапсаваліся адносіны, і 
мы тут Лукашэнку падкруцім, і 
ён усіх злачынцаў з турмаў па-
выпускае, і ён заканадаўства 
заўтра зломіць, яны памыля-
юцца».

Мінскі палітолаг Андрэй 
Фёдараў схільны лічыць гэты 
каскад выказванняў так-
тычным ходам напярэдадні 
сустрэчы з Мядзведзевым. 
Паводле слоў Лукашэнкі, 
крамлёўскі калега запрасіў 
яго шчыра пагаварыць на на-
ступным тыдні ў Сочы. «Пе-
рад сустрэчамі з расійскім 
кіраўніцтвам заўсёды ідзе 
крытыка ў супрацьлеглы 
бок», — зазначае эксперт.

Такім чынам, адна з задач 
гэтага публічнага высту-
плення — тое, што экспер-
ты называюць пагладжван-
нем расійскага мядзведзя. 
Маўляў, пра сыход на Захад 
— хлусня, а з «Усходняга пар-
тнёрства» ЕС мы хочам узяць 
толькі чыста прагматычны 
ўлоў для эканомікі. 

Наогул жа пасланне адра-
савана адразу некалькім 
аўдыторыям, зазначае 
аналітык Валерый Карбалевіч. 
І Маскве, і электарату, і на-
менклатуры, і Еўрасаюзу. 
Сэнс жа ў тым, што рэжым 
не збіраецца мяняцца, пра-
вадыр па-ранейшаму моц-
ны і цвёрда трымае стырно 
ўлады, а наступныя выбары 
пройдуць паводле звыклага 
сцэнарыя.

Карацей, як у старым анек-
доце пра Рабіновіча: «Не да-
чакаецеся!».

Паводле прагнозу 
Карбалевіча, «з набліжэннем 

у Беларусі прэзідэнцкіх 
выбараў будзе ўзрастаць на-
пружанне паміж Мінскам і ЕС. 
І гэтыя выбары могуць стаць 
цяжкім выпрабаваннем для 
двухбаковых адносінаў». 

Інакш кажучы, апынецца 
пад ударам новы курс Брусе-
ля ў дачыненні да Беларусі. 
Ізаляцыю ж з яе знялі, так бы 
мовіць, авансам, у разліку на 
пакрокавыя рэформы, па-
ступовае змякчэнне рэжыму. 
І пытанне, што называецца, 
на кантролі. Так, увосень ЕС 
будзе вырашаць, што да-
лей рабіць з прыпыненымі 
санкцыямі, ці можна на-
зваць беларускіх начальнікаў 
стараннымі вучнямі ў школе 
дэмакратыі.

Калі ж высветліцца, што 
ў плане дэмакратызацыі 
Беларусі Брусель дзе сеў, там 
і злез, то «ў самой Еўропе мо-
гуць актывізавацца сілы, якія 
выступаюць за ранейшы фар-
мат дачыненняў з Мінскам», 
лічыць эксперт. Тым больш, 
дадамо, што беларуская 
апазіцыя ўвесь час сароміць 
еўрапейскіх дзеячаў за 
камерцыялізацыю падыходу 
да стасункаў з рэжымам.

Які ж прагноз? Эксперты 
сыходзяцца ў адным: Лука-
шэнка ні за якія пернікі не 
будзе перад выбарамі ла-
маць сістэму забеспячэння 
«элегантных перамог», якая 
спраўна служыць яму другое 
дзесяцігоддзе. Хаця, вядома, 
улады могуць касметычна 
паправіць Выбарчы кодэкс. 
Дый будуць імкнуцца паз-
бегнуць брутальнасці, па 
магчымасці не біць палкамі 
апанентаў на вуліцах.

Зрэшты, і на вуліцы 
выходзіць асабліва ўжо няма 
каму. Тытульная апазіцыя 
абяскроўлена перыядам 
рэпрэсій. Да пралетарскіх 
гронак гневу пакуль што да-
лёка, хаця крызіс не цётка, 
вядома. Менавіта фінансава-
эканамічны форс-мажор 
можа зблытаць карты дзей-

най уладзе.
Наогул эканоміка — галоўны 

вораг сістэмы Лукашэнкі. 
Для яе развіцця трэба так ці 
інакш адкручваць гайкі, а гэта 
расхіствае аўтакратыю. 

Калі ж крызіс не абваліць 
узровень жыцця «ніжэй за 
калена», то ў краіне леген-
дарна цярплівага электарату 
нязменны прэзідэнт цалкам 
можа забяспечыць сабе яшчэ 
адзін тэрмін кіравання пры 
дапамозе выпрабаванага 
інструментарыя.

Па сутнасці, у Талачынскім 
раёне ўжо агучана заяўка 
на ўдзел. «Мяне часта пачы-
наюць крытыкаваць, што, 
маўляў, Лукашэнка трымаец-
ца за ўладу. Але я надзелены 
адпаведным правам згодна 
з канстытуцыяй. Калі нехта 
на Захадзе разлічвае, што 
шляхам нейкіх махінацый 
гэтую ўладу можна забраць і 
перадаць апазіцыі — нічога 
з гэтага не атрымаецца», — 
такім чынам дзейны кіраўнік 
акрэсліў свае прэтэнзіі на но-
вую кадэнцыю.

Фактычна Захаду прапану-
ецца ўгода: маўляў, мы тут 
будзем мякка трымаць на 
дыстанцыі Расію, а вы не лезь-
це ў нашы выбарчыя справы.

На думку экспертаў, разлік 
— на тое, што станавіцца 
ў позу Еўропа не будзе. Ну 
рабілі раней рэзкія заявы 
пасля выбараў, і што карысці? 
Беларускае кіраўніцтва спад-
зяецца, што рацыянальны 
Брусель не будзе камечыць 
ужо раскручаны праект мяк-
кага прагматычнага дыялогу 
з Беларуссю. Праект, у якім 
ключавую ролю адыгрывае 
геапалітыка.

Ці спраўджваецца гэты 
разлік, мы найхутчэй што 
пабачым ужо ўвосень, калі 
Брусель будзе прымаць залік 
у беларускага начальства ды 
вырашаць лёс замарожаных 
візавых санкцый.

Аляксандр Класкоўскі, 
белаПАН.

Старшыня Дзяржаўнай камісіі па кантролі 
за правядзеньнем уступнай кампаніі Ана-
толь Рубінаў паведаміў, што ў ягоным органе 
было задзейнічана больш за 2900 чалавек, у 
тым ліку 214 работнікаў Дзяржкантролю:

“Мы лічым, што ў цэлым уступная кампанія 
прайшла арганізавана, зь мінімальнай коль-
касьцю хібаў”.

Міністар адукацыі Аляксандар Радзькоў 
прывёў такія лічбы:

“Мы сёлета на 5,8 тысяч прынялі больш у 
ВНУ, на 6 тысяч больш - у сярэднія спэцыяль-
ныя ўстановы, і на 12 тысяч больш - у ПТВ. 
У ПТВ мы ўжо набралі пасьля базавай шко-
лы і нават працягнулі да 15 верасьня набор 
пасьля сярэдняй школы”.

Чыноўнікі ад адукацыі лічаць, што цяпе-
рашняя сыстэма з выкарыстаньнем вынікаў 
цэнтралізаванага тэставаньня і сярэдняга 
балу атэстату цалкам апраўдала сябе. Мя-
няць яе не плянуецца. Аляксандар Радзькоў 
працягвае:

“Думаю, у наступным годзе мы пакінем 
тыя ж правілы, якія ёсьць. Мы прасілі аб гэ-
тым прэзыдэнта, і ён падтрымаў. Трэба, каб 
нейкія рэчы былі ўстойлівымі”.

Такім чынам, магчымасьці здаваць 
хаця б чатыры тэсты, а ня тры, як зараз, у 
выпускнікоў наступнага году ня будзе. А 
менавіта гэтыя абмежаваньні і ствараюць 
масу праблем і для саміх выпускнікоў, і для 
прыёмных камісій. Бо менавіта ў апошні 
дзень значная колькасьць абітурыентаў 
канчаткова вызначаецца з выбарам ВНУ. 
Гэта адзначыў і прафэсар Анатоль Рубінаў: 

“У апошні дзень, да прыкладу, у Эканамічны 
ўнівэрсытэт падалі дакумэнты 680 чалавек, 
зь іх 344 - пасьля 18 гадзіны. Атрымліваецца, 
што выбар ВНУ, спэцыяльнасьці грунтуец-
ца часьцяком на прахадным бале, а не на 
схільнасьцях і здольнасьцях абітурыента. 

Жаданьне паступіць любым коштам ствара-
ла стрэсавыя сытуацыі, нэрвознасьць, не-
здаровы ажыятаж”. 

У параўнаньні зь мінулым годам прахад-
ныя балы ў сярэднім павялічыліся прыкладна 
на 10 пунктаў. Гэта пры тым, што 100-бальны 
вынік паказалі толькі 206 абітурыентаў з 
усёй краіны. А больш за палову не дасягнулі 
ня толькі 50-бальнага выніку, а нават і 20 
балаў, кажа Анатоль Рубінаў:

“Традыцыйна нізкія вынікі паказалі 
абітурыенты на іспытах па фізыцы - 50% 
набралі 20 і менш балаў; і па матэматыцы 
таксама больш за палову набрала менш за 
20 балаў”. 

Пры гэтым конкурс на некаторыя прэ-
стыжныя спэцыяльнасьці дасягаў 15 чалавек 
на месца, а прахадны бал даходзіў да 350. 
І хоць міністар адукацыі спадар Радзькоў 
падкрэсьлівае, што школьных ведаў хапае 
для пасьпяховай здачы тэстаў, але неабход-
насьць рэпэтытарства не адмаўляе: 

“Ці можна паступіць без рэпэтытара? Бяс-
спрэчна, можна. Але ты проста выбірай сабе 
спэцыяльнасьць па сілах, па падрыхтоўцы. 
Натуральна, на міжнародныя адносіны, на 
падрыхтоўку спэцыялістаў ІТ-тэхналёгіяў - 
там конкурсы надзвычай высокія. Там, дзе 
конкурс 15 чалавек на месца, там трэба 
шліфаваць веды. Хочаш - сам шліфуй, хочаш 
- з рэпэтытарам, калі ў цябе ёсьць сродкі. 
Гэта не забаронена”.

Агучаныя лічбы - 25 тысяч бюджэтнікаў з 
агульнай колькасьці першакурсьнікаў, якая 
сёньня дасягнула 90 тысяч - сьведчаць пра 
ўстойлівую тэндэнцыю да павелічэньня долі 
платнай адукацыі.

Іна Студзінская.

падручнікаў зноў на ўсіх 
ня хопіць

Да новага навучальнага 
году ў школы паступіць 109 
найменьняў новай вучэбнай 
літаратуры. На выданьне но-
вых падручнікаў — а яны бу-
дуць выдадзеныя накладам 
больш за 4,5 мільёна асобнікаў 
— выдаткавана 20,2 мільярда 
рублёў. Але ў вучняў старэй-
шых клясаў зноў будуць пра-
блемы — падручнікаў па не-
каторых прадметах на ўсіх ня 
хопіць. Намесьніца міністра 
адукацыі Тацяна Кавалёва рас-
павяла:

«У гэтым годзе толькі па 12 
прадметах на ўвесь блёк вучэб-
ных прадметаў з 1 па 11 клясы 
застанецца сытуацыя, калі бу-
дуць дадзеныя матэрыялы на 
электронных носьбітах».

Сапраўды, падручнікі, роз-
ныя даведачныя матэрыялы 
ёсьць на сайце Нацыянальнага 
інстытуту адукацыі. Наколькі 
зручна для школьнікаў і 
настаўнікаў карыстацца 
матэрыяламі на электронных 
носьбітах? Тацяна Кавалёва 
перакананая:

«Мы правялі вельмі дэта-
лёвую працу па вывучэньні 
стаўленьня да гэтага саміх дзя-
цей. І высьветлілася, што гэта ні 
ў кога не выклікае цяжкасьцяў 
і незадаволенасьці, якую вы-
казваюць журналісты. Дзеці 
з задавальненьнем карыста-
юцца кампутарам, актыўна, 
умела, і таму няма ніякіх пра-
блем». 

А вось настаўніца белару-
скай мовы і літаратуры з По-

лацку Валерыя Сом кажа, што 
тэарэтычна спампаваць мож-
на, а на практыцы мала хто са 
школьнікаў гэта будзе рабіць:

«Ня ведаю, дзе-небудзь 
у вельмі-вельмі строгіх 
гімназіях, можа, хто-небудзь 
і спампуе. Але, па вялікім ра-
хунку, пэўная колькасьць 
падручнікаў на клясу ёсьць, і 
большасьць дзяцей будзе гэ-
тыя падручнікі адзін аднаму 
перадаваць. А ў электронны 
варыянт яны не палезуць. Па-
першае, не ўва ўсіх нармальны, 
хуткасны інтэрнэт. А падручнік 
— гэта даволі вялікі аб’ём, яго 
трэба спампоўваць цалкам, 
а ўзяць нейкі пэўны кавалак 
не атрымаецца. У каго ёсьць 
друкарка, у каго няма — гэта 
ў гарадах. А ў вясковых дзяцей 
наагул кампутараў няма». 

Школьнікі таксама не ў 
захапленьні ад таго, што 
падручнікаў на ўсіх ня хопіць 
і давядзецца шукаць матэрыя-
лы ў інтэрнэце. Гімназіст Антон 
кажа:

«Насамрэч гэта, можа, было 
б і цікава. Але на практыцы 
гэта не заўсёды атрымаецца, 
у некаторых вучняў няма кам-
путара ў хаце. Па падручніках 
хатнія заданьні рабіць зруч-
ней». 

За падручнікі бацькам да-
вядзецца плаціць, распавяла 
намесьніца міністра Тацяна 
Кавалёва:

«Умовы аплаты застаюцца 
ранейшымі — гэта 50%. На-
туральна, за падручнікі, якія 

не трапляюць у асабістае ка-
рыстаньне, плаціць ня трэба. 
Кошт складае ад 10 да 24 ты-
сяч, у залежнасьці ад пакета». 

Беларуская школа цалкам 
перайшла на нацыяналь-
ныя беларускія падручнікі. 
Расейскімі падручнікамі ка-
рыстацца можна настаўнікам, 
а ня вучням, кажа начальнік 
Упраўленьня сярэдняй 
адукацыі Юры Гладкоў:

«У Рэспубліцы Беларусь 
створана на ўзроўні агуль-
най сярэдняй адукацыі сы-
стэма нацыянальнага ву-
чэбнага кнігавыданьня. Пры 
падрыхтоўцы да ўрокаў 
настаўнік можа карыстацца 
любой літаратурай, у тым ліку 
і расейскімі падручнікамі, калі 
яны адпавядаюць вучэбным 
праграмам. Настаўнік, але ня 
вучні». 

Адмыслоўцы Лінгвістычнага 
ўнівэрсытэту зараз 
распрацоўваюць новыя 
падручнікі па замежных мо-
вах, кажа Тацяна Кавалёва: 

«Канцэпцыя новых нацыя-
нальных падручнікаў — гэта, 
перш за ўсё, гутарковая мова. 
Чаму ўзьнікла ідэя экзамэну — 
каб матываваць маладых люд-
зей на засваеньне ня толькі 
граматычнай структуры. Экза-
мэн таксама мае непасрэдна 
факт маўленьня». 

Такім чынам, празь некалькі 
гадоў у беларускай школе 
ўвядуць экзамэн па замежнай 
мове.

Захаду не варта мець асаблівых ілюзій наконт дэмакратызацыі 
Беларусі. Такі месідж Бруселю і Вашынгтону даслаў 20 жніўня Аляксандр 
Лукашэнка. Эксперты прагназуюць, што прэзідэнцкія выбары, якія ад-
будуцца пры канцы 2010 або на пачатку 2011 года, будуць сур’ёзным вы-
прабаваннем у адносінах Мінска з Захадам.

Студэнтамі ВНУ ўсіх формаў уласнасьці сёлета сталі 90 тысяч 
чалавек. На платныя ўмовы навучаньня ў дзяржаўныя ВНУ прыня-
та 46,5 тысячы, што на 10% больш, чым летась. За кошт бюджэ-
ту на дзённых аддзяленьнях будзе вучыцца каля 25 тысяч чалавек 
- прыблізна кожны чацьвёрты.

АднАЎЛенне незАЛеЖнАсЦі
25 ЖНІЎНя - ДЗЕНЬ НЕЗАЛЕЖНАСЬЦІ 

бЕЛАРУСІ. 25 Сакавіка 1918 па ініцыятыве 
лідэраў Беларускай сацыял-дэмакратычнай 
Грамады была абвешчана Незалежнасць Бе-
ларускай Народнай Рэспублікі на этнічных 
беларускіх землях.

Пасля 25 Сакавіка бальшавікі больш не маглі 
ігнараваць беларускае пытанне і вымушаны 
былі абвясціць БССР. Сталініска-таталітарная 
дзяржава  ліквідавала дзяржаўнасць  
беларусаў у 30-е гады XX стагоддзя праз 
знішчынне эліты беларускага народу. Каля 29 
кастрычніка 1937 году было растраляна больш 
ста навукоўцаў, пісьменнікаў, настаўнікаў, якія 
былі патрыётамі Беларусі. Адначасова з гэтым 
Сталін ліквідаваў класічны беларускі правапіс, 
пачаўшы каланіяльную палітыку русіфікацыі: 
закрываючы беларускія школы, вынішчаючы 
нацыянальныя кадры, зрусіфікаваўшы гра-
мадскае жыццё.

Толькі ў часы перабудовы парасткі нацыя-
нальнай свядомасці абудзіліся і прывялі да 
стварэння нацыянальнага руху – Беларуска-
га Народнага Фронту. На першых адносна 
свабодных выбарах 1990 года пры шаленым 
супрацьдзеянні камуністаў народ падтрымаў 
кандыдатаў ад БНФ  у буйных гарадах і ў 
Вярхоўным Савеце БССР была створана фрак-
цыя БНФ пад кіраўніцтвам Зянона Пазьняка – 
лідэра БНФ.

Маючы меншасць у пракамуністычным 
Савеце сябры БНФ здолелі  прымусіць боль-
шасць прыняць Дэкларацыю аб суверэнітэце 
БССР у 1990 г.. Рэакцыйныя сілы КПСС 19 
жніўня 1991 года спрабавалі арганізаваць 
путч супраць народам абранай улады ў Расіі, 
але былі пераможаны народным супрацівам. 
Фракцыя БНФ  пасля жнівеньскага путча раз-
ам з грамадзянамі на плошчы перад будынкам 
Вярхоўнага Савета прымусіла пайсці ў адстаўку 
пракамуністычнага  старшыню ВС Дземянцея і 
25 жніўня надала Дэкларацыі аб суверэнітэце 
значэнне Канстытуцыйнага Акта.

25 жніўня 1991 года ў залу Вярхоўнага Са-
вету быў унесены нацыянальны бел-чырвона-
белы гістарычны сцяг. Сярод дэпутатаў, якія 
яго суправаджалі быў заўважаны А. Лукашэн-
ка. У верасні 1991 года бел-чырвона-беламу 
сцягу быў нададзены статус дзяржаўнага сця-
га, дзяржаўным гербам стала “Пагоня”, а краіна 
стала называцца – Рэспубліка Беларусь.

25 жніўня 1991 года – адраджэнне 
незалежнасці Беларусі. Гэта падцвердзілі 
ўсе 18 гадоў, што мінулі з таго часу. І як бы 
не спрабаваў бы рэжым знішчыць памяць аб 
гісторыі Беларусі, перапісваючы падручнікі 
пад першага прэзідэнта, але СВЯТА 25 ЖНІЎНЯ 
застанецца ў памяці ўсіх жывых БЕЛАРУСАЎ.

ЖЫВЕ  БЕЛАРУСЬ!
Л. Гаравы.

У новым навучальным годзе зноў будзе дэфіцыт некаторых школьных 
падручнікаў. Чыноўнікі Міністэрства адукацыі тлумачаць гэта тым, што ў 
гэтым навучальным годзе завяршаецца канчатковы пераход да 11-гадовай 
адукацыі, і няма сэнсу на адзін год распрацоўваць новыя падручнікі. 
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Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

урад і нацбанк раскрылі карты
«Урад выканаў структур-

ны кантрольны паказчык 
на канец сакавіка 2009 году 
па лібэралізацыі цэнаў, 
павысіў цэны на жыльлёва-
камунальныя паслугі, 
зьнізіў заработную пла-
ту ў дзяржаўным сэктары, 
адмовіўся ад практыкі разь-
мяшчэньня дэпазытаў цэн-
тральных і мясцовых органаў 
кіраваньня ў камэрцыйных 
банках, скасаваў абмежа-
вальны верхні паказьнік пра-
цэнтнай стаўкі для крэдытаў 
у беларускіх рублях, якія 
выдаюцца карпаратыўнаму 
сэктару», — напісана ў 
лісьце кіраўніка ўраду Сяр-
гея Сідорскага і старшыні 
праўленьня Нацбанку Пятра 
Пракаповіча.

Ліст, датаваны 19 чэрвеня, 
апублікаваны на афіцыйным 
сайце МВФ. У ім, сярод 
іншага, беларускі бок просіць 
павялічыць аб’ём крэдыту 
stand-by яшчэ прыкладна на 
мільярд даляраў.

ЦЫтАтЫ ЗЬ ЛІСтА
«Рост беларускай эканомікі 

ў першым квартале бягучага 
году істотна запаволіўся».

«Чакаецца зьніжэньне ВУП 
у 2009 годзе прыкладна на 
3%».

«Спажывецкія кошты 
вырасьлі ў студзені пасьля 
аднаразовай дэвальвацыі. 
У адпаведнасьці з жор-
сткай падаткова-бюджэтнай 
і грашова-крэдытнай 
палітыкай, якую мы 
праводзім, за пэрыяд, які 
мінуўся з таго часу, месячны 
ўзровень інфляцыі зьнізіўся, 
прычым цяпер чакаецца, 
што ў 2009 годзе інфляцыя на 
канец пэрыяду складзе каля 
11 працэнтаў».

«Мы практычна спынілі ака-
заньне падтрымкі ліквіднасьці 
банкаў, не забясьпечанай за-
кладам. Мы прызнаем, што 
такая падтрымка павінна за-
ставацца сапраўды выключ-
най, і ў цэлым будзем старац-
ца не карыстацца дадзеным 
інструмэнтам».

«Прынята рашэньне не 
праводзіць павышэньня зар-
платы ў дзяржаўным сэктары 
да верасьня 2009 году».

ПЛяНЫ УРАДУ
Урад мае скасаваць два 

мэтавыя падаткі і мясцовы 
падатак з продажу тавараў 
ураздроб.

Урад таксама абяцае 
зьнізіць стаўку падатку на 
прыбытак з 24% да 20%. «Каб 
кампэнсаваць страту даходаў 

у выніку такіх захадаў, мы так-
сама падвысім стаўку ПДВ з 
18 да 22%».

У лісьце гаворыцца, што 
да канца сьнежня 2009 году 
будзе распрацаваны плян 
дзеяньняў па продажы за-
межным інвэстарам усіх 
нефінансавых кампаніяў Нац-
банку.

Урад шукае стратэгічных 
інвэстараў, якія набудуць 
кантрольныя пакеты акцыяў 
ААТ «Белпрамбудбанк» і ААТ 
«Белінвэстбанк», а таксама 
пакеты акцыяў АСБ «Беларус-
банк» і ААТ «Белаграпрам-
банк».

Урад таксама плянуе да 30 
верасьня ўнесьці на разгляд у 
парлямэнт законапраект «Аб 
прыватызацыі».

бЕЛАРУСЬ І МвФ
У студзені 2009 году МВФ 

ухваліў выдзяленьне Беларусі 

стабілізацыйнага крэдыту ў 
памеры 2,46 мільярда даляраў 
пад рэалізацыю праграмы 
рэформаў, якая разьлічана на 
15 месяцаў.

Першы транш крэды-
ту — 788 мільёнаў даляраў 
— паступіў у Беларусь у 
студзені.

Беларусь уваходзіць у МВФ 
з 1992 году. За гэты час яна 
атрымала два траншы крэ-
дыту па праграме сыстэмных 
рэформаў: у жніўні 1993 году 
(98 млн. даляраў) і ў лютым 
1995 году (101,7 млн. даляраў), 
а таксама адзін транш крэды-
ту stand-by у верасьні 1995 
году (101,7 млн. даляраў). 
Пазьней фонд спыніў выдзя-
леньне Беларусі крэдытаў з 
прычыны неадпаведнасьці 
эканамічнай палітыкі ўраду 
рэкамэндацыям МВФ. 

Газета.Ru», каментуючы каскад ка-
тастроф, робіць лапідарную выснову: 
«Усё запушчана». У артыкуле наўпрост 
гаворыцца: Расія імкліва занепадае, 
развальваецца што да тэхналогій ды 
інфраструктуры.

Шалёныя нафтадолары мінулых гадоў 
пайшлі не на мадэрнізацыю, а на пускан-
не пылу ў вочы ды абагачэнне вузкага 
кола асоб.

Не лепш і ў плане геапалітычным. Так-
сама ўсё запушчана. Даводзіцца плаціць і 
па старых імперскіх рахунках, і па новых. 
Масква мітусіцца, спрабуючы ўтрымаць 
уплыў на сваіх ускраінах ды абсягу 
«постсаўка». 

Крэмль небяспечна эксперыментуе 
з каўказскай парахавой бочкай, зноў 
уваходзіць у бессэнсоўны клінч з Украінай 
(маецца на ўвазе дзіўная эпістала Мяд-
зведзева Юшчанку), нарэшце — апынуўся 
на нажах з Беларуссю, што раней лічылася 
адданай саюзніцай. Малочная вайна 
нібыта скончылася, але прывід новых 
канфліктаў блукае паміж Оршай і Смален-
скам.

Расійская эліта стала закладніцай 
імперскай мадэлі. Думкі ды памкненні 
скіраваны вонкі, за межы краіны, стратэгі 
клапоцяцца аб сферах геапалітычных 
інтарэсаў, Крэмль спрабуе так ці інакш 
«пашыхтаваць» суседзяў. У той жа час 
уласны народ — таленавіты і шчыры — у 
масе сваёй бедны, неўладкаваны, паста-
янна адпраўляе дзяцей на чарговую вай-
ну ды топіць няўцешнасць у шклянцы.

І цяпер змадэлюйце будучыню Беларусі 
ў выпадку лагічнага завяршэння гэтак 
званага саюзнага праекта. Асобна ацаніце 
«дальнабачнасць» тых апазіцыйных 
палітыкаў, якія жадаюць паказаць сябе 
перад Крамлём, абяцаючы быць лепшымі 
інтэгратарамі, чым «рэнегат» Лукашэнка. 

Апошні, мне падаецца, шчыры, калі 

гаворыць, што беларусы і расійцы — 
адзін народ. Ён сапраўды так думае. 
Паміж афіцыйным лідэрам Беларусі і 
апазіцыйнымі нацыяналістамі — светапо-
глядная ды культурная бездань. Але фена-
менальным інстынктам улады Лукашэнка 
адчуў смяротную небяспеку ранейшага 
фармату знешняй палітыкі. Гэта — калі яе, 
па вялікім рахунку, не было: была толькі 
жорсткая прывязка да Масквы.

Вядома, эканамічная, энергетычная за-
лежнасць так ці іначай не знікне за два дні. 
І за дзесяць гадоў — таксама. Але гэта не 
аргумент, каб рэанімаваць «братэрскую 
інтэграцыю» ды яшчэ абяцаць пайсці ў ёй 
далей за Лукашэнку. Так, калі пастарацца, 
Расія можа даць трохі таннейшы газ, але 
ненадоўга і за палітычныя саступкі.

Тое ж тычыцца і крэдытаў. Беларускі 
кіраўнік вынес смецце з хаты, расказаўшы, 
як за 500 мільёнаў долараў патрабавалі 
прызнаць Абхазію з Паўднёвай Асеціяй. 
А што запатрабуюць за мільярд? За пяць 
мільярдаў? Між тым грошай трэба шмат, 
лапіць дзіркі ў фінансах хутка не будзе 
чым.

Тутэйшае начальства дапяла: што да 
мадэрнізацыі, то на Расію спадзявацца 
няма чаго. Вуснамі Лукашэнкі абвеш-
чаны курс на ўкараненне еўрапейскіх 
тэхналогій, прыцягненне заходніх 
інвестыцый.

Але заганнасць парадыгмы ў тым, што 
мадэрнізацыя ўяўляецца аўтарытарнай. 
Каб у вытворчасці ўсе шасцярэнькі 
круціліся па-еўрапейску — дакладна і без 
скрыпу, а вось у палітыцы — каб застава-
лася анахранічная машына адзінаўладдзя 
і задушэння любой альтэрнатывы. Маўляў, 
нашаму народу заходнія дэмакратычныя 
прыбамбасы толькі шкодзяць.

Аказваецца, свінакомплекс паводле 
дацкіх або галандскіх стандартаў — са-
мае тое, а вось выбары або доступ да 

інфармацыі паводле тых жа стандартаў 
нашай грамадзе не пасуюць. Добра ж ула-
да думае пра свой народ, калі лічыць, што 
толькі свінні ў роднай айчыне дараслі да 
еўрастандартаў!

Па сутнасці, беларускія дзяржаўныя 
ідэолагі ў трохі іншай абгортцы пад-
носяць тую ж канцэпцыю «суверэннай 
дэмакратыі», якую вынайшла расійскае 
кіраўніцтва. І тут, і там апраўдваюць нейкі 
трохі асучаснены варыянт самадзяржаўя. 
У гэтым сэнсе рэжымы ў Расіі і Беларусі — 
сапраўды браты.

Так, у нас лепей што да побытавых умоў, 
няма такіх кантрастаў і, мабыць, такой 
карупцыі, як у Расіі. Але калі казаць пра 
мысленне кіроўнай эліты — таксама «ўсё 
запушчана». І таму сённяшні еўрапейскі 
трэнд нашай краіны — слабы, палавіністы, 
без гарантый поспеху. Беларусь па-
ранейшаму занадта моцна прывязана да 
краіны перманентных катастроф — Расіі.

Гаворка не пра тое, каб быць з ёю на 
нажах. Усе войны апошняга часу між Ма-
сквой і Мінскам — гэта акурат канвульсіі 
«братэрскай інтэграцыі». Патрэбны праг-
матычныя і празрыстыя адносіны (экс-
перты апошнім часам сталі ўжываць 
тэрмін «фінляндызацыя»). Але палітыкі 
дзвюх краін чапляюцца за міфы. Кшталту 
братэрства па зброі, якога дэ-факта даўно 
няма, але якое будуць піярыць манеўрамі 
«Захад-2009».

І таму наперадзе — яшчэ доўгі, пакутлівы 
перыяд высвятлення дачыненняў між 
дзвюма краінамі, у якіх агульная гісторыя 
хваробы. Усё занадта запушчана. 

Аляксандр Класкоўскі, 
белаПАН.

поБАЧ з крАінАЙ кАтАстроФ в поЛях дороФеевА 
зАрАБАтывАет 
миЛЛионы

У жніўні ў Расіі зноў усё пасыпалася. У ранейшыя гады былі путч, дэфолт, пагібель «Курска»… Цяпер — ка-
тастрофа «Расійскіх віцязяў» (знішчальнікі Су-27 чамусьці практыкаваліся над жылым раёнам), тэракт з 
мноствам ахвяр у Назрані, страшны выбух на Саяна-Шушанскай ГЭС. Фармальна, заўважце, усё гэта — на 
тэрыторыі саюзнай дзяржавы Беларусі і Расіі. На «бесплатные» концерты Ирины Дорофеевой колхозы 

выделяют специальную технику и выплачивают певице го-
норары. 

Гастрольный график «лица Беларуси» Ирины Дорофее-
вой по Витебской области впечатлил: за неполные три не-
дели 50 (!) концертов в полях, на зернотоках и даже в по-
гранотрядах, пишет «Комсомольская правда в Беларуси».

Недавно концерт Дорофеевой прошел в районном цен-
тре Верхнедвинск. Местные жители до сих пор делятся 
своими впечатлениями.

- Добры канцэрт! Гавораць, што хораша спявала, - оживи-
лись бабушки, торгующие на местном мини-рынке белым 
наливом и укропом. - А чаго ж не спяваць? Ёй жа восемь 
мільёнаў заплацілі, дык можна і паспяваць…

В час дня в хозяйстве «Леонишино», которое находит-
ся неподалеку от Верхнедвинска, - концерт Ирины Доро-
феевой. Часть сельчан уселась перед прицепом прямо на 
колючие остатки овса. Возле прицепа - специально приве-
зенная машина-генератор и огромный автобус с большой 
надписью «Министерство обороны» - по совместительству 
гримерка «лица Беларуси».

Из-за неполадок со звуком первой песней стала 
«Купалінка», которую Дорофеева исполнила а капелла. Под 
следующие песни певица умудрилась даже станцевать на 
небольшом пространстве сцены-прицепа. Затем народ 
развлекали песнями бэк-вокалистки Дорофеевой.

В это время возле полевой кухни, которая находилась 
поодаль от сцены, спешились три комбайнера - именно 
столько единиц техники находились в огромном поле. Ра-
ботники взяли в руки тарелки с кашей и, не глядя на сцену, 
стали аппетитно жевать.

- Вкусно вам под песни «Лица Беларуси» обедается? 
- Не знаю… - усмехнулся один.
- Конечно! - хмыкнул другой.
- Если бы еще и что-нибудь под обед было - другое дело. 

А так, на сухую, песни как-то несерьезно… - зачерпывая 
ложкой кашу, улыбнулся загорелый механизатор.

Стало понятно, что местным работягам не до концерта. 
Поели - и по комбайнам...

- И зачем было везти сюда народ, не проще ли было орга-
низовать выступление в местном ДК. 

- Конечно, нам это было бы в 10 раз проще. А в поле при-
шлось еще и генератор везти. А это риск, не дай бог, что… 
- вздохнул заместитель председателя Верхнедвинского 
райисполкома Владимир Яковлев. - Но это было пожела-
ние администрации: организовать концерт Ирины Арка-
дьевны именно в поле. Наверное, установка у них такая… 
От нас это не зависит. Мы к их графику никакого отношения 
не имеем. Нам прислали - и все. В сельской местности нас 
кормят. Какие-то наши давние друзья и спонсоры помога-
ют с проживанием. В некоторых городах продают билеты 
на уровне районных исполкомов, чтобы концерт мог уви-
деть целый город.

Конечно, поддержка есть, спасибо Витебскому областно-
му исполкому. Административный ресурс должен присут-
ствовать, когда идет такая акция.

Cегодня на бесплатный концерт Ирины Дорофеевой 
пришло меньше сотни человек. Причем их еще и на бес-
платном автобусе до поля прокатили… 

- Просто они так придумали - людям пришлось идти пол-
тора километра. Если бы они сделали все это в деревне… 
Вы просто попали на такой район, все очень тяжело, - объ-
яснила Дорофеева.  Говорить проще всего. А вы возьмите и 
станьте «Лицом Беларуси», чтобы поняли, что за труд нуж-
но пройти до того, чтобы тебе такая почетная обязанность 
выпала, из-за которой тебе приходится пахать раз в пять 
больше чем всем остальным, - заявил Юрий Савош, продю-
сер Доровеевой. - Она же не сама себя назначила: «Мож-
но я буду «Лицом Беларуси»?» Для этого надо было тысячи 
концертов отработать, в том числе и на полях.

- А еще хорошо, что есть административный ресурс, - ска-
зала Дорофеева. - Как в любом деле. Когда есть националь-
ная идея и когда есть какие-то песни, которые вдохновля-
ют народ на единство, на патриотизм и на такую достойную 
жизнь, то это и поддерживается.

После концерта Ирины Дорофеевой в Леонишино нача-
лись дожди.

- Но уборка движется. Впечатления о концерте хорошие, 
всем понравилось, - рассказал заместитель директора КУП 
СХП «Леонишино» Верхнедвинского района Михаил Баро-
ха. - Если бы концерт был в нашем Доме культуры, то наро-
ду было бы больше. Там 136 мест.

- А во что хозяйству обошелся концерт Ирины Дорофее-
вой? 

- Они нам предъявили счет на два миллиона, мы подпи-
сали договор.

- Для хозяйства это очень затратно? 
- Сейчас же сложная обстановка, кризис, туго с деньгами. 

Но что делать? Раз надо - значит надо…
Об остальной части гонорара рассказала руководитель 

отдела культуры Верхнедвинского райисполкома Надежда 
Москвичева. 

- Заплатили все организации Верхнедвинска: каждый 
профсоюз внес свою лепту. Это же поощрение трудовых 
коллективов через профсоюзы: приехала такая известная, 
заслуженная артистка. И мы коллегиально решили: прове-
сти концерт в городском парке, чтобы было более массово 
и публично. А сумму гонорара разделить между хозяй-
ством и профсоюзами. Получился настоящий праздник.

Сталі вядомыя абавязаньні, якія ўзяла на сябе Бе-
ларусь перад МВФ, каб атрымаць крэдыт stand-by 
памерам 3,52 мільярда даляраў ЗША.


